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When the Central Intelligence Agency forwarded 

to the Warren Commission a copy of Duran's signed state-

ment. It read as follows: 

... she remembered ... (that Lee Harvey Oswald) 
was the name of an American who had come 
to the Cuban consulate to obtain a visa to 
travel to Cuba in transit to Russia, the 
latter part of September or the early part of 
October of this year, and in support of his 
application had shown his passport, in which 
it was noted that he had lived in that country 
for a period of three years; h's labor card 
from the same country written in the Russian 
language; and letters in that same language. 
He had presented evidence that he was married 
to a Russian woman, and also that he was ap­
parently the leader of an organ~zation in the 
city of New Orleans called "Fair ***(Play) for 
Cuba," claiming that he should be accepted as 
a "friend" of the Cuban Revolution. According­
ly, the declarant, complying with her duties, 
took down all of the information and completed 
the appropriate application form; and the 
declarant, admittedly exceeding her responsi­
bilities, informally telephoned the Russian con­
sulate, with the intention of doing what she 
could to facilitate issuance of the Russia visa 
to Lee Harvey Osw~ld. However, they told her. 
that there would be a delay of about four months 
in processing the case, which annoyed the appli­
cant since, according to his statement, he was 
in a great hurry to obtain visas that would 
en~ble him to travel to Russia, insistin~"on 
his right·to do so in view of his background 
~nd his ·loyalty and his activities in behalf of 

·. the Cuban movement. The declarant was unable 
,t.C)'recall accurately.whether·or not the appli­

.. · .. __ cant told her he was a member of the Communist 
_ ·· · .::::Party, but he did say that his wife***was then 

~in:New York City, and would follow him,*** 
(Senora Duran stated) that when Oswald under­

"stood that it was not possible to give him a 
Cuban visa without his first having obtained 
the Russian visa,***he became very excited or 
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angry, and accordingly, the affiant called 
Consul Ascue (sic),*** (who) came. out and 
began a heated discussion in English with 
Oswald, that concluded by Ascue telling him 
that "if it.were up to him, he would not 
give him the visa, 11 and "a person of his 
type was harming the Cuban Revolution rather 
than helping it," it being understood that 
in their conversation they were talking about 
the Russian Socialist Revolution and not the 
Cuban. Oswald maintained that he had two rea­
sons .for requesting that his visa be issued 
promptly, and they were: one, that his tourist 
permit in Mexico was about to expirei and 
the other, that he had to get to Russia as 
quickly as possible. Despite her annoyance, 
the declarant gave Oswald a paper***in which 
she put dm·m her name, "~il via Duran, 11 and 
the number of the telephone at the consulate, 
which is "11-28-47" and the visa application 
was processed anyway. It was sent to the 
Ministry of {Foreign) Relations of Cuba; from 
which a routine reply was received some fif­
teen to thirty days later, approving the visa, 
but on the condition that the Russian visa 
be obtained first, although she does not re­
call whether or not Oswald leter telephoned 
her.· at the Consulate number that she gave 
him~ .... wya;;r" ill 
. , .. s:- . . 

The Central Intelligence Agency ~ad relied on . . . . . .y 
Duran 1 s statements but had delted Duran's description 

...., <)c.. 

of Oswald as blonde and short. ijjip J v ) It had ·al~o 
. . . . 

.excised·Duran's statement, "The only aid she could give 

Osw~ld wa~ •. ~advising that he see the Soviet Consul, and 
. . ·.·.:: ·.~_::~::::'~~-.:L.··~·--~;,_~-.~--~: ..... : ·. . . ':.:: .. ·:. 

call:i.ng: the: pers·o.n _in .charge of that office". which 
. . .. ·:.:-< .. : .. ~;: ........ ::: i-::·. :. . . . . . ,• 

~lltid~~~to Os~ald a~king f~r 
. :::.·: .. ,, ... •.··. ·'' ,· .. , .. :.. . 

c.uban ~9nsutate. ~tune =;:rar 

some type ,of aid at the 

1 ~4iJDt·a;aalr 'I'J 
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The hTarren Commission Staff was not completely 

satisified with Ms. Duran's ten page signed statement 

obtained by the Mexican authorities. W. David Slawson 

wrote: 

We then discussed ... the problem of (inter­
viewing) Silvia Duran. We pointed out that 
our only interest .in witnesses (in Mexico) 
other than Duran was to get their formal testi-· :: 
many for authentication purposes .... This was 
not true of Duran, however, because she had 
been interviewed only by the Mexican police 
and we considered that interview inadequate. 
(I should point out that we do not consider 
it totally inadequate, however. It is only 
on details .such as Oswald's physical appearance, 
side comments or remarks he may have made, etc., 
that we would like to interrogate Mrs. Duran 
further. On the essential point of whether 
or not his contacts with the Embassy consisted 
of anything othe:r. than an attempt to travel 
to Cuban, Silvia Duran's knowledge has probably 
been exhausted.) ..,... 7og 

(Hemotandum fat the Ressr8 l!e tf'rits to NeklCd cr'e}' I fi UT!r 
:::. 

w.. Ba11ia Sla;i'son, 47'22/64, pp. J-9-~e. Last paremthct~cal 

• I 
l..);l; the e;ril!1il".ta-l.) The Warren Commission staff's attempts 

;o' 
to interview Ms. Duran never succeeded. (lA.ettor am1am :fQ.r 

·the Record re 'fri~ to W€mioo GiLji, h:om H. Bauid Olav:J'et€1n, 
\ 

~/~:Z/64_.) Ms. Duran was not interviewed by Americ2ms 

the Washington Post 

.. ( 

.· .. ·.~ ·. ··.·.;..~·: ...... ,· .... ~.-~,~·.-~ · .. ·: · ... ' 

.... ·.-··. _: .. 

.. .. .,.· ... 
·,··· _., 

On June 6, 1978, re~res~ntatives 

inter-

viewed Ms. Duran in Mexico City. 
.• . .:· -: .. 

::..:~--~ 
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·vr. Informa~ion not available at the time of the 

Warren ConnnissiC(n IN \/f:S't\ ~ f\-t'torJ 

A. Silvia ~0 GrJt'L. Du~AN) 
~~--~--~--------, 

House Select Committee on Assassinations 6/6/78 

Silvia Tirado 

Ms. Horatio Duran in 1968) 

was never questioned by American officials in 1963. Thus, 

,the Committee established contact with the .Hexican go-
. ···.'· 

vernment and requested that the Mexican government make 
,,, -'1- . 

Silvia Triado available for an interview. (betst.er HSi:A 

The Mexican government complied on 6/6/78. Ms. Tirado 

told the House Select Committee on Assassinations the 

following: 

~ Lee Harvey Oswald visj.ted the Cuban Con- ... :· .. 

sulate thre·e times on September 27, 1963, not ~/ 
-~ 

·~ 
twice as the Warren Commission previously re­

··· .. ,,z.~ 
ported. (u.&Oh irt'l!o~e'fl'""8ii ~a "f~ati&, .;G,t6,Q.a, 

) •z:o()swald first visited the 

at ~ppioximatel~ 1~:00 a.m., 

:~questing, an -_in transit visa to Cuba with Russia 
·> ·. '.. . -- ·. :. . ... ·.- ; t3 '* - ··- -
l:)-_~the final destination. ~iiolaJa, • i2P:92e) He 

. . .· ·. . . . . ~ '. . 

her some docu~ents, then, left to ob-
A: 

photographs needed for his application . ., ~~ 
~ .... ....-.~~~) 

; ( 
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Oswald returned at approximately 1:00 x .,,( 
p.m. with four photographs. (:E-e!lr;i/ p i;H; 

Ms. Tirado typed the application in dupli-

cate, stapled a picture on top of each and 
>< 11 t. 

had Oswald sign each in her presence. (!b±d.y 

p. 5~7 ~) As identification, Oswald showed 

her documents he had brought: his Russian 

labor card, marriage certificate with the 

name of his Russian wife, his American Com-

munist Party membership card and his "Fair ,,, x 
Play for Cuba" membership card. (I!>±d., p. §~~ 

Ms. Tirado found Lee Harvey Oswald's be-

havior suspicious because normally a Communist 

traveled only with his passport as belonging 

to the Communist Party was illegal in Mexico ')(' ,,'i( 
in 19 6 3 . ( ~ . , p . 53~ ... ) 

There was a procedure whereby the American 

\ " 
Communist Party would arrange visa matters for ,,t; 
their members with the Cuban Communist Party. X. 

The American would then 
. . . 

~exicq, visi~ the Cuban Con~ulate, and 
., ! ... . . 

his visa irnrnediateiy~ (Ibid., po 81P ). 

Wh~n Tirado asked Oswald why he did. not have 

theArnerican Communist Party arrange his trip 

. K 
:to Cuba, he stated that he had not had the t1rne. 

. Tt I ------~------- II\ 

{"'!bieL 1 p 532.). 
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After explaining to Oswald that he had to ac-

quire a Russian visa before he could receive a Cuban 

visa, Tirado jotted her name and b~siness phone number 

on a piece of paper and gave it to Oswald who then left 
'* ")1.1. 

to get his Russian visa. t!l:ti:tJ , =:pee•-® 19; 83a 

Oswald returned to the Cuban Consulate between 

5:00p.m. and 6:00p.m., which was after normal working 
1'2.") -t 

hours, JlO:OO to 2:00 p.m.,Y !.(!bid:; ~· i4it .. ) The guard 

called Tirad~ stating that someone who did not speak 
"11.'4 -'* 

Spanish was at the gate inquiring about a visa. (Ibid.4F 

p .54l....:1 ) .As routine procedure, she asked the guard 
"" .,n + 

to escort the individual to her office. f!bid., p. i~.) 
ill..-\{ 

Oswald told her that he had acquired a Russian visa. 

LI2iipp ~· 54~.) Since he did not produce it when asked1 . .., 
~ .,, + \ •: 

she called tH Russian.consulate. (qb±d., p. 54~.) The 

Consul told Duran that Oswald had been to the Consulate 

requesting a visa and had been told that the reply would 
7l.r' + 

take approximately four months. (':tbid±., P• 5~) When 

she relayed the message to Oswald, he got very excited, 

. in.$~~t.~ng that.. as a person. who had been in jail because 
. .ll.1. -'i 

· ·of the Cuban Revolution he should receive a visa. ~:t:bid.....,· 
:·,~ .... \ ·· .. 

P=r.:.q4e.r .oswald stated that he could. not wait that long 
.. ..,~"' -+ 

because his Mexican visa expired in three d"a'Ys. (Ibid~ , 

Jj SIS) At this point, Ms. Tirado inform~d Consule:& 

; ( 
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,-,1 
EusebioAzcue of the situation:'" ...(;n~id., p. SH.) 

Azcue had been in his private office which he shared 
., 3 7 

with his upcoming replacement, Alfredo Mirabal. (I513., 

1i !bt) Azcue politely explained the requisites for an 
;' "''l") 

intransit visa to Oswald. ~2ae; ~4 GiG; 651.) When 

he noticed that Oswald was a stubborn man he told Os-

wald that he was obviously not a friend of the Cuban 

revolutioneSbecause he would otherwise understand that 

Cuba had to be extremely careful with the people it al-
.,~~ 

lowed in the country. (~eia., v. 5~.) Azcue and Oswald 
... ~< 

yelled at each other. (~1*b~1~d~.--,-p~.~~~~~~-.) Then Azcue went 
,.,~,. 

to the door, opened it and asked Oswald to leave. tlhjd , 

p.., 554.) 
,~., 

Oswald did not revisit or telephone the Consu-

late . ( H;r.J,..,.oi;..,.d~.-,--.,.p~.-5""'5~4t--: ) Ms. Tirado described Lee Harvey 
sf>M..$~ 

as approximately five feet six, withvblonde hair, 
719' 

about 12 5 pounds, fij_t1;::;7,Cf::v""Jik~¥r;;W~~~;G71-·;;:;;;:~~:-i·::::;::;u,.+--....J0e_ 

2. CIA information not available at t~~ time of 

the Warren Commission investigation. 

a.(LIRING/3 Jallegation. 

In 1967 a report that Silvia Huran had had 

intimate relations with Lee Harvey Oswald came to the 

attention of the Central Intelligence Agency's Mexico 

~~~~~T1~~~~~~~) The source,[LIRING/3,. (a se~F9€ 

t.ln erA £ales eutlfOI!ItCll relial!1:h~) stated that he had recently J 
t~ 
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~ 1~:,:~ 
received a call from Silvia Duran . .;....--{~~elephone tap. ~J 

.:-:::1 ~ y'(•~ c. c. II!' 
. ( LIRING/3' s )'j:.elepho~ confirmed that the ~ had been 
\. '-.• .., ... ,, #' ,., ' 
~ael-e. ( 0 . :t.) (LIRING/3 reported that he 1had visited 

' ' ;~t < 
Silvia to renew acquaintances. ~ei~.) During the visit, 

JY"' 
Duran told[LIRING/3Jthat shet{r,~'met Lee Harvey Oswald 

at the Cuban Consulate when he applied,for a visa and 
"1'-4 ) '• 

had dated him on several occasions . ...,r (Illii-:) Duran 

admitted that she ha~<i.t'timate relations 

but insisted that she had no idea of his 

In addition, Duran told(LIRING/3fhat when the news of 

the assassination became public knowledge, the Mexican 

government arrested her and during the interrogation 

beat her until she admitted that she had had an affair 
' .., '{~ "*' 7"/!.. 

with Lee Harvey Oswald. (~.) (Rowto~ (..L±RINEI/3 ''S 

caee:: eiiiie:e::l!'S pseetaenym))counseled LIRING/3 against 

any further contact with Duran because the Cubans or 
-It"" 741 

the Mexican police might become suspicious of him. 

There is no indication in(Rowton's)report as 
\ " 

to why contact with Silvia Duran would make ~he Mexican 

;{olice suspicious(of the agent.) The report also notes 

that Ms. Duran says that she has not had contact with 
. "'Vi' .f' (~r:H~. ) 

the Cubans since the time of the assassination./ There 

is no indication in the report as to why(LIRING/3's] 

contact with Duran would make the Cubans suspicious. 

The CIA Mexico City Station reported this information 

to Headquarters: 

First that Silvia Duran had sexual intercourse , 

.. ' 
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with Lee Harvey Oswald on several occasions 
when the latter was in Mexico is probably 
new, but adds little to the Oswald case. 
Second the Mexican police did not report 
the extent of the Duran-Oswald kelationship 
to this Station.~ '~1 

.. ------------------~ '(tH1M11:•~!!43, 5/27;'67.) This was not the first report 

of such a relationship between Oswald and Duran. 

"' "'-A.i.J 
Garro~reported the same information to 

1:111 ~ 7~1 
in 1965. (Goa tiiautsim•: VI; liP; leslo;;,) 

of the Mexico City investigation of Oswald 

"Why didn't Mexi police give us 
...... 

~~~r-::-~~,...,..,~..Q.!3. ) 

That the Mexican government did not disclose all the 
4+..t Arn£.r1C.Ptr0 Au-t-\..ort\-•r..s 

information in ~~i~ possession to ~Q Central Intelligenee 

~aises on:--:~ two possibilities: 

1) the Mexican government did .not want to disclose that 
'i-r \ 

---w:c~ f .. (,_.) 

one of ~~~~citizens had had intimate relations with 

the assassin of John Kennedy; or 
\ •: 

2) Silvia Duran was a Mexican penetration agent in the 

and the Mexican government was protecting 

by minimizing her relationship with· 

.'.· •. t.:.:.' •.. . ,,, •. t"Y""'.'/ l·r.l~ Q_, Oswald. . .,/.'. ~ .. · .<~.·~',•"- .. (J.:;: 
I ';..;.{. : ... / (!' ~:J·, •. ,. I '··· ,.. .. \.lf ,. ' 1 )' 0 {' t- J--.t-1 --'ll...,t J:.·tS'; ' • ·-- . (f 

b. The possibility that Silvia Duran was an 

agent for either American, Mexican or Cuban 

Intelligence. 

Since the publication of the Warren Commission 

Report in September 1964, critics. have written about 

the possibility that Silvia Duran was an intelligence 

.. 
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agent~or either the Americans, Mexicans or Cubans . 
.46'S£+ oA. SoUI'tl..Ct,.. 

{1) was Silvia Duran an agent,"for Mexican or 
"") 

r-;J 

American intelligence~ ' 

In an effort to resolve this question1 the House 
o.l\) ~S~.SiNA-tioNS 

Select CommitteeVreviewed the United States investigative 
'J:{''LfW 

agencies' files on Silvia Duran. The Committee found 

no evidence in this file review that Silvia Duran was 

either an American or Mexican intelligence agent. 

In addition, the Committee has interviewed most 

of the Mexico City Station employees about th~possibility. 

l,..''l 
Only David Phillips, Chief of Covert Action ~nd the ~-~ ~.~ ~~ 

... f• s• "' .. .I.e ( '\ ,.J,. 
... 4 ~ "" 

Cuban Section in the Mexico City Station in 1963, consi~\,~ 
o "- ~ou r:t.G (. 

dered that Duran was possibly an agentY Mr. Phillips 
-t-70 

stated that "at one time the agency pitched almost 
..,~if x . 

everyone at the Cuban Embassy. " ( P...,h~i-'ll:-'lt~±""P""S~!•!¥~~'~"1'~"'t't!l~.,..l~VI"tl..,.ew..w, 

8. 
\ ' 

l!e 1: ee:n:ti b afi ifiEii¥:i8 .. al.) Mr. 

Phillips stated that he had first heard ~uran's 
· name from the~~lephone .I '1 rr- X' 

inter~cep~transcripts. tisair) 

But Mr. Phillips asserted that the CIA had no interest 

in Ms. Duran because "She wasn't friendly with anyone." 
"1 )L )( 

{Ibid.) Mr. Phillips had previously mentioned the CIA 

Mexico City Station's interest in recruiting a former 
'7!"1 -1( 

Cuban Ambassador to Mexico named L~chuga. Mr. Phillips 

was shown a memorandum written by W. David Slawson of 
·. A-

the Warren Commission ~taff regarding~ trip to Hexico.A 
Uo-y w~t:~ 
C 0 f'I'\1VY\S Si-010 
S+~~~ ... D.IC 
1'1'1-t·~., 
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which said: 

Mr. Scottr'E[chief of the CIA Station in Mexico 
City) narrative disclosed that the CIA's action 
immediately after the assassination consisted 
basically of alerting all its confidential 
sources of information throughout Mexico to 
immediately channel all information into 
thei~ headquarters, and of compiling as 
complete dossiers as possible on Oswlad and 
everyone else throughout Mexico who at that 
time the CIA knew had had some contact with 
Oswa·.Id.,,.. This meant especially Silvia Duran, 
who because she had previously been having an 
affair with re,chuga, the former Cuban Ambassador 
to Mexico and presently the Cuban representative 
at the Unit~d Nations, had previously been of 
substantial interest to the CIA ...• ~ ;s( 

w... Bavid sra~son, 4/'22/el~, pp. 29 2Jac BH!pha&is aaa:t:m.) 

Mr. Phillips.w~s surprised by this and stated that 
" 7S' .j-

"No one let me in on this operation." +Phillif"'S 

....-.. c::; 8/!5/al·S•; p. *'-) But Mr. Phillips added that 

he doubted that Duran would have been pitched because 

the Station could not identify any of her weaknesses . . 

With this1 Mr. Phillips said that it did indeed sound as 

if[the Station had targeted Ms. Duran for recruitment, 

that the Station's interest had been substantial/and that] 

... 
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.;t 
the weaknesses and means had been identified. (Pld:3::ii~s 

Ihlt"iilj"Vti:eof; a,ti 112B p Q •• ) Mr. Phillips pointed out, 

however, that because Duran had.been targeted did not 
"?t..!> <t 

necessarily mean that she had been pitched. (a¥w.) 

In addition, he stated that he had never heard that 
?t..'{ ~ 

Duran had been pitched. .fii!J!!l!a.~ 

Mr. Phillips did state that he would expect that 

Ms. Duran's file at the CIA would be "very thick" because 
,. 

concerned her and of all the {!~lephone "intercept.i] that 
., <.f ..K 

the substantial interest that the Station had in her. 

{-i:~.) He stated that much of the material in her file 
'1C.t.. At 

should predate the assassination. tibi~.) Mr. Phillips 

stated that he would be very surprised if Ms. Duran's 

201 file was small and contained only a few 
"71.7 ~,.~l 

nation documents. This is in fact the case 

pre-assassi-

of the 
., I.J> 

Headquarters 201 file. -"Cii!e smmnary.) This Committee 
71.""1., 

has asked the CIA to make Ms. Duran's Mexican "P" (person-
"~ •: 

ality) file available for review. The.CIA informed the 

Committee that there was no "P" file available on Ms. 
1 l"'jo 

Duran. ~ oKpl~t.i.on e£ wJ;J.y ther~-a-va-i-i-ba-3:--e~" 

.. ~-~~~) .~~ 
(Wa 913\ lf9@~onse wlien "We get :t-e.,) 

Another CIA employee, worked on 

an "Oswald Task Force" in late September or early October 

of 1975.dealing with Freedom·of Information act law 

~uits brought against the agency concerning the files 

on Lee Harvey Oswal~ stated that he believed that Ms.Po~~~ 

; . 

. · 
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'·J· r· may have been a source of information for either(the 
L \ .,.,, ~ --~ 
\ \ CIA or the Mexicans. J~r. coul~ not recall 

)
. why he specifically had this recollection/but thought 

1 that it was due to somethin_c;J he bad seen in Oswald's 
i "'11~ ~ l.• . 

~--!ile: He said that it may have been[the Agericy's 1 
attempts to protect Ms. Duran after the assassination 

and the heavy cable traffic that those attempts genera­

ted that led him to his inference that she was a source 
. . "'1"'1~ 

of information for either1the Agency or the Me~i~.~·n):"J 
ij ~;en:~.rv£45h G/2:!1/(7 8; p. 1.) .. ~"' ...... t,,..,J 

('-"od¥1'·•' J~o~''t1 lo;;i•1 ~ .·{ 

-----. Despite (LIRING/3 
1 
s .r::.~~:.::~~~) Ns. Duran[~ 

. -.. ____ ..... ,.. ... ,_"'''"''""_ .. _, ... """ .... , ... ,~ ... ,., .. , .......... ~~·~·-~·~ ................... ~.-········· ' 

b..i-a- case Of!±c::e:t ,) Mr. Phillips statements, and Mr. 

zy recollections, the Committee can not 

definitely resolve whether Silvia Duran was a Mexican 

or American intelligence agent or source. 

(2) was Silvia Duran a Cuban intelligence 

agent? 

In an effort to resolve this question;the HSCA 

re~iewed the Unite_ d States investigative agencies' files 
'11'1 ~ . 

on Silvia Duran. The Committee found no evidence in the 

files that would indicate that Ms. Duran was associated 

with Cuban intelligence. 

In addition, the HSCA interviewed most of the 

Mexico City Station employees about the possiblity that 

Duran worked for Cuban intelligence. Only Barney Hidalgo, 

a CIA officer who travelled to Mexico City in 1963, ,,) 
considered the possibility to be likely. Mr. Hidalgo, 
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1 n~t~ to remember all the details, stated that V' f:JLULe::>::>.l.rl':::!\ 11~ 
he thought that Duran was a Cuban intelligence agent.~ 

~:i:hdgo ;:e:;;r i::on:n Q/10/i*2 1 ~· 1€.) Hidalgo said: 

At the time when this contact told me 
of Silvia Duran I tied the two together, 
yes, sir. I don't know, how at that time 
it was obvious to me as an intelligence 
agent that there was some connection there 
but it was of no interest whatsoever to me, 
I do remember that when I next saw thi~ 
contact of mine I mentioned the fact to 
him and let him proceed to do whatever he 
wanted to. "'~' 71"1 

(~bid.) Mi. Hidalgo further stated that he never resolved 
77ft 

the issue. (-i~, E a 6,) 

With no corroborating evidence for Mr. Hidalgo's 

memory, the Committee must conclude that Silvia Duran 

was probably never employed by Cuban intelligence. 

B. The Cubans. . 1. 

1. Eusebio Azcue Lopez. 

•When Lee Harvey Osw.ald allegedly visited the Cuban 

Consulate, Eusebio Azcue Lopez, a Cuban pi~zen, ·was 
i'1'J .... 

the Cuban Consul. Because he had diplomatic immunity,, 

the Cuban government had never been asked to make him 
. "]flO 

available for questioning.~ (irE CUe :;tr a v e!:ed f±aem BeH:i~ to 
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1n;t~ to remember all the details, stated that v J?L-UJ.:8SSJ.:fl9\ 
71

(.. 

he thought that Duran was a Cuban intelligence agent.~ 

~walgJ ;res r i: mny 1 i/l0/3 2 1 !', 16:) Hidalgo said: 

At the time when this contact told me 
of Silvia Duran I tied the two together, 
yes, sir. I don't know, how at that time 
it was obvious to me as an.intelligence 
agent that there was some connection there 
but it was of no interest whatsoever to me, 
I do remember that when I next saw this 
contact of mine I mentioned the fact to 
him and let him proceed to do whatever he 
wanted to. + 1'1 '1 

(-ilJid":) Mr. Hidalgo further stated that he never resolved 
77ft . 

the issue. (-!bUil:: , p: 6 .. ) 

With no corroborating evidence for Mr. Hidalgo's 

memory, the Committee must conclude that Silvia Duran 

was probably never employed by Cuban intelligence. 

B. The . Cubans. . 1. 

1. Eusebio Azcue Lopez. 

•When Lee Harvey Oswald allegedly visited the Cuban 

Consulate, Eusebio Azcue Lopez, a Cuban p~zen, was 
'7'7'f .... 

the Cuban Consul. Because he had diplomatic immunity, 

the Cuban government had never been asked to make him 
'?flO 

available for questioning.*" (itECUe Jli a o e::t:ed f£ ent HeHi=- ~o 

; . 



,··/ 
Y' 

The Americans remained together the entire evening 
'"tv 1 1'Kv 

and did ~ot dance~ When Elena tried to speak with the 

Americans, she was "shifted" to another room by one of 
"( goq 

her cousins. (H:>irt:) The memo does not state v:hether 

Elena had mentioned which cousin had not allowed her 

to speak to the Arnericans.~One of Elena's cousins 

told her at the time that (he or she) did not know 

who the Americans were except that Silvia Duran (an 

employee of the Cuban Embassy and the wife of Horatio 
&-o'l ~ 

Duran), had brought them to the party. ' 

The day after the party, Elena and Deba saw the 

three Americans on the Insurgentes, a main avenue in 
<;flO 

Mexico City. (rBid.~ The Garros claimed that they had 

recognized Oswald's photograph when it was published 
~II 

after the assassination. ~id.) Silvia Duran's ar-

rest "underlined the Garros' certainty" that the man had 
q-11. ----

been Lee Harvey Oswald. (-!b:i-6.. ) ? ~ 

·- . ·~The source of the memo E~s['(",ri~~entral In--/ 
-~-} tel~~gence Agency asset 'E:nown by the· cryptonym 

-' ~ hom the Committee identified as June Cobb Sharp '\vhile 
· 1. lf..W\~ . . . . . • 

· · file. Accord1ng to Elena, Ms. 
/ 

Cobb was sent to her hous~ shortly after the assassina-

tion for a few days, by a mutual friend, a Costa Rican 
"(I '-f 

\vTiter named Eunice Odio. (!ii'! ····-~. d'Jilb'#li&• U'j~, 

---·, 



.. --7J, 

~t y=# 4 m p. 9 27 CIJ& ii719,) Jl.1s. Garro asserted 

that wh£le at her house, Ms. Cobb expressed interest 
~·< 

in the Kennedy assassination. (:Mrtei.) One nigh~ Elena's 

sister Deba, who was visiting, got drunk and told the 
<!If... 

whole story. (I~a~) Claiming to be a CIA agent, Cobb 

suggested that Elena and Deba go to Texas to tell their 
<:"£11 

story. ~J ta.) Elena stated that when Cobb's suggestion 

was rejected, Cobb stated that she would arrange a meet­
¥1f'l( 

ing with the CIA Station Chief. "tW!nstOii Scott 'ita€! the_ 

M~CO Cl Cj &ca LiUff ::41@£'1111fi 19 6 S ) The meeting did not 

occur because Ms. Cobb was asked to leave the Garro 
1! ~~ 

house ev:i.dently because she kicked Elena's cat. ~ 

notation on the memo says tha 

regain~d contact with Elena Garro 

~9¥6.) 

The memo was not inserted in either the 
~ l.l 

Elena Garro or Lee Harvey Oswald " (personality) fila~~-

but in a local leftist and Cuban project file. The Com-
·. . . . 

mittee learned about the memo from Hx-7241, a chronolo.:_ 

gical history of the 
fl ~ 'fr-«• .... J. . 

Oswald case prepared by .finne.Good-
\'Z .. t.c .... t.1 
.paeet:t~e for the CIA in 19'7'-6-.) The memo '\vas found in De-

Stanley 

on Wx7241 



C(Z-~ 

says, "Ivhy \vas this not sent to Headquarters?" {p. 87, 

CIA #714.) The Committee has been able to determine 

that the memo was forwarded to headquarters shortly 

thereafter. 

1. October 12, 1964 CIA Memo for the Record 
. ~ 

CIA 0'\'LX.\C.O CI'TY .5-tC't-hoN'S 
On October 12, 1964 the'VChief of Covert Action, 

wrote a memo for the record reporting 
~----------~ h£~ 

that Elena Garro de Paz had told ~·story to Eunice 
c:t 1... ~ 

Odio. ~he Co~~ittee has not been able to determine 

lllhi~, 

!llllf.a=~.) 

- The .story is not as detailed as the 10/5/64 ver-

sion. There is no mention of Deba Garro Guerrero Gal~ 

van. The story, perhaps because it is third hand, dif- . _\....: 
. · · · I+ :S+ A "T"i,.S -\-hP!-,-

fers from the previous story in two a~eas:Vthe party 
· ,q.s oppo5f..O +o A NO -rhm-

\vas at the Cuban Embassy,~_ Ruben Duran' Si Elena 
· ~~~~An 

talked to a Cuban Embassy official~ h9t one of her 



3. 

zz ·-z_ 
- ~-

cousins about the three Americans. 

Attached to the memo was a note from to 

the Chief of Station, Winston Scott, which read, "Do 

you want me to send the gist of this to Headquarters?" 
V"\.t.. 

Scott then noted that the memo should be filed. The 

file indications show that the memo w~nt into the Oswald 
•;() 1 

"P". file and the Elena Garro "P" file. (Ibid.) 

November 24, 1964 CIA Informant Report 

On November 24, 1964' a Central Intelligence Agency 
~2.~ 

eonuttl c tee ltasl bee11 nirabl-e- to 

nM appeat in any CIA fi±es)· reported 

(!erived 

fi~ tli""...Cf"lrn;mi:E:Eee deleriained=that d:IC GIA.....aooel's true -

~ ~1'fttdl C~4lio. 1] The asserted that 

June Cobb \vas an "American Communist" who rented a room 
<6 31 

from Elena Garro. tUeM!il lil"sm li¥i"R~n Bcbtl EO the files; -



n 

(II:s±tt.) In addition, the informant. claimed that Elena ~~ 

also told her story to an Ameri~n official at the 

Embassy, who claimed to represent the Warren Commission.~~~ 

(..;!;.bid.-) The Chief of Station noted that he had asked 
'.s-J} 

o pursue the story. (bkei.) but there is no 
c_\.--.<J.. • .~;>.k....\--\"'V"" ~ ,j__,~.J-<.J _.y(... ..... ~... 

indication that-the eve:r coflt~lied with tJHe request. '6:3'( 
..yl...e 

(HS.CA Rc c i:mpu~;i Clam;;i1Sica C'T~-Ob'll'lle-R-t.s.) 

G,.A~~ 
. v ./. November 24, 1964 Elena~eting with Mexico City Legal 

Attache ~fficers 

Elena and her daughter ~-d their story 
. LJ l!l'"!>) 

: ?)'"' I\IOV:!:.""I?$€R.. '2..<·4 1 1'1& l 

Legal AttacRe~ (The Legal Attache in 

to 

the 1-1exico City 

1964 was Clark Anderson.} They reco~nteil the same story 
·/. od t.t;C(. , 
II' E.\t-r-JA <f~"tWL +"''L 

preyiously given to June Cobb Shar.pi<-~ date of the 

party as September 30, October 1 or October 2, 
t 'jS?1 

1963. (F~::::::rLJS,..O"Z'5558 Flo@JpEh ts;_ 8etJJZit;J , J; I a 1 Ill!!:!~ 

., 

Jie i ' Hm. ey ers~ i.) The agent who \vrote the 
. . . 't ')'if . 

report ( ·· ) noted that Lee Harvey 

Oswald could not have been identical vli th the American 

allegedly observed by Mrs. Paz at the party if this party 



"* were held on the evening of October.l or October 2, 
~q· 

1963. (FBI 103-825555 Report, December 11, 1964 entitled 
····· . - 1Y 0 

Lee Bar vey Omv a ld , p • iy:~ !IP'If8~I~ililiii1Mii'lilll!ifii!IIIIIINI&Iii' lltllii'II'IID•IIIItil[ill?iiii!IIJ III!IIIR!ifooiailii'IIP!I'UV 

ifip&'ll~ ;;;:;a · MIIB~I!I~4(s l!!twaldsawr: lll!!lfi&Y 
' 

Elena. was questioned regarding the identity of 

other persons attending the party at the Ruben Duran 

home who might have been in a position to observe the 

'iS"''c~ 
three Americans. Elena stated that in the course of the 

party her daughter met a young man named "Alejandro" 
<6"l~~ 

at the party and danced with him. He was apparently 

quite smitten with the daughter and tried to call her 
F ~~ ~ 

on several occasions after the party. (Ib±d., p.-3) 

The daughter did not take the ~alls and as a result 
'b~\{ 

"Alejandro" wrote several letters to the daughter.· 

~""'ida 1 p 3 ). Ms. Garro exhibited two of the letters, 

as well as a business card which identified the young 
'6"'4 <' 

man as ArioAlejandroLavagnini Stenius. +Ib±d., p. 3.) 

The letter which Ms. Garro said was the first writ-

ten by the young man to her daughter bore the date Septem­

ber 1, 1963 and the Mexico City Post Office postmark JA*~1 
'&'I v rrh'l f'T) 

September 2, 1963. ~·Jhen/\Ms. GarroJ~~±Ql~~~~sshe 

-tht:S uJAS po,~u:\. oo-\- TO 



Z ~ z 
f --- ··n-

conunented that the Communists probably had facilities 

for falsifying post~. ~i?.aa., 
Db To investigate Ms. Garro's story further, ~ 
o.f:t t"W:£.11\.rrA"T\Vi.S F"<"o~ *\.....t. 
1.-i:,.(j,-f\L 1ll\ TT 1"1 C.!·U:.'..S Of= I= IC:. :l... 

'-Federal Burea~ interviewed Ario Alejandro Lavagnini 
'6'+&' 

Ste,nius on November 27 1 19 64. · f-fbid. , p .. 4. ~ Lavagnini 

recalled that there were approximately thirty people 
-~ ~ ' . '7 

at re:ffif Rub~n Durans. party 1 few of \vhom he knew He re-

called having met a Mexican girl who had recently re~ 
<6~0 

turned from living i ranee; H~ was unable to fix the 

date of the party, but felt it was porbably early in 

September because of a heavy rain which occurred as they 
"2) {'I 

were leaving the party about 2:00 a.m. (~ 

. . ,~~lD- h . ..:11-R."L h' Lavagnlnl ~ t at no Arnerlcans present at t lS 

/ ~ ~~&... f . . . h h h . 1 d . . ~ party. He was amlllar w1t t e p ys1ca escr1pt1on 

of Lee Harvey Oswald because of publicity following the 

assassination of President Kennedy1but otherwise had 

no knowledge of him and had never seen him except for 
~~3 

news photographs following the assassination. ( ;J;.Sid"., 

fr 
pc ~} L~vagnini was the only person interviewed by the 

.L ~""\\""f><C.\-\i.- R1..f'<-t-:> £1V-1r-""-\-,vt...S 
who attended parties at the Duran house in the Sep-

tember-October time. frame.· 
,{_ 

There is no indication ~ the FBI document that 

this information was given to the Central Intelligence 
~')~ . 

Agency's Mexico City Station. (A~vi ew of GIA f4.les 



. >>.· 

~-· .j 

726 
-~-

E;. Charles Thomas' /irst ,Meeting with Elena Garro ~ere 
Lee Harvey Oswald. is Jiscussed,. 

'#:. 
On 12/10/6 5/ Charles Tho'§0.s, a political officer 

at the American Embassy, wrote a memgrandum about a con­
::s<; . . <lr 

versat1on w1th Elena Garro de Paz. (~IA #586 SB+; \v~it ~l 

F...;;etFy N-o. 425, p. 9lp -Elil!:-'N'b. 7"!"!3':) The meeting vJith 
~st.. 

. '""' Elena had been about other matters but she mentioned 
. ~ '{7 

knowing Oswald. Thomas noted that she wa$ reluctant 
q;~~ 

to talk ·but did. (":ili~iei~t) 

Elena's story reported here is the same as that 

given in th memo dated 10/5/64, but with 
C..'-----..,J 

more details. She said that General Jose Jesus Clark 

Flores (a friend of Ruben Duran'~, Silvia Duran, 
£r~,:,\';.o L_p.r\;o-A.\\;,J.o . 

b · v< · · f · d f h Euse 10 Azcu~ a pro-Commun1st wr1ter- r1en o t e 

DuraJJ), and a Latin Anerican Negro man with red hair 

y (uni.dentified) 
l 

~{, ~ . 
were at the party. A marg1nal comment 

by this entry in wx.:..7241 says, "How did Elena know 

\\ • ~(...v ld h 
J about a red-ha1red Negro?" Elena also to T omas 

that she had later- learned that 'Silvia Duran had been 
<&(...I 

~-:Oswald's mistress while he was there." }A note by this 

entry in WX-7241 says, "How did Elena Garro know about 
·.) 

'· ' Siv:lia being the mistress of Oswald?? This is 1965. "l ~ gc...l.. 

The Mexico City Station did not hear about the Oswald­

Duran "affair" until July 1967 when(.a CIA~set1 LIRING/3.J ) 



Elena told Thomas that she and her daughter had 

gone to the Cuban Embassy on November 23, 1963 and 

shouted "Assassins" and other insults at the Embassy em­
'ilt.\f 

ployees. {C'iA #~86 587,_ WX7241, EfitFy Woa 4~5, p . ...fll, 
A c c: ) / /- ~ .. ~· c ~: ··-. 

~+718) '±'hat _.same day
1 

a friend, Manuel Calvillo, who"" +hz.-

G.-Arc·o1.::> +\...ou~h.'\"" . . 
+o lot:.~ an off1c1al 1n the Gobernacion, took her and her daugh-

%G.~ 
ter to a small hotel in the center of Mexico City. ~) 
e_, A\V\ \\ 0 f:\£~ A, C,.. ~ ("'("0 ANd. \......'(..\ JA-~h-\-'"L("' 
~ keptvthere for ei d under the pretext ~~l 

~ ---·~ f.:S'. . ,_ i .•· . . ·' b i ( .... 
that they 'iver~ in danger~ (IJ Elena claimed ~ 

"" told Calvillo r story A-ND +-AA+ skL 
Av+\-.or·,+~£.-.:S A-\- +l.-..t.- ~-;::,-' . 

tvArv+~+o+t..t\.•'tto the America~Embassy/~~,~Ibia. }.J>.z~,~:v\~}() dissuaded 
v ,.,.. -

her by telling her that the Americah Embassy was full 
qL..S' 

of Communist spies. ~brd.) Elena said that some of 

the other people who had been at the party were taken 

to Veracruz vlhere they were "protected" by Governor 
<61..1 . 

Lopez Arias. tibid.; 

~~ .. ts~z' 

She said that Ruben Duran, reportedly 



j 
/ 

"protected" by General 

ous and was driving a 

Error! '9 Ji~8 I ft5, p g~, 

'z_2~ 
- ~-

Clark Flores, 
?; 7o 

big car.· ~IA: 

€I:illr ~h.,& ~:/) 

was very prosper-

:1506 58';', Wx 7 24-1, 

Elena also claimed 

that Ruben Duran told her months after the assassination 

that he \vas not really a Communist and that killing Ken-
/~ 

nedy had been a mist ke. (~; 

no reason to tell Elena that killing Kennedy had been a 
'?"71... 

mistake since he had no involvement. {- ~ 

Charles Thomas circulated a copy of his memorandum 

con~erning Elena's allegations in the P~erican Embassy 

inc1uding the Central Intelligence Agency's Mexico City 

Station to aid them in their inuestigation of the Jchn 
'i'1? 

F. Kennedy assassination. ("Phe Iionse Sel9ut Gommitt~e 

eg±y!¥1 thg cpp::r-d1' the 'fhomas me><:l06iilFI:@.\:im pFisl5 t:eYBecem-

~em.) 

see-

The COS wrote a note on the memo: "vvhat an ima­
<61~ 

gination she has!?! Should we send to Headquarters?" 
~ .... c. ... .., 

.~. 

The .officer replied,, "Suggest sending. There have 

.been stories around town about all this, and Thomas is 



'' ; 22{ - ){) __ _ 

not the only person she has talked to ... If memory 

serves me, didn't refer to Oswald and the~ 
<(, 1 J 

local leftists and Cubans in one of (her Jsquibs?" ~ 

~S. mrt:ft::::t-rern SH to c-os-,) 

The 11exico City Station calJ.ed the information in 

Thomas' 12/10/65 memorandum of conversationdto CIA 
~ 

Headquarters, ( <;;;:.eth 4.o fy Gill Hck:i:CO e ±k._.,-tO"-ti !e-lYi~r T 

The cable reported that Elena's story would be checked 

wi u{_ LICHANT/1) against the production [from the Cuban 
'J <( 1'1 

surveillance operation} and other sources." ..f::it:.:t:tr:ch) 
j 

Winston Scott wrote, next to the routing indications on 

the cable, "Please ask Charles .Thomas if he' 11 'follow 
~ 1 7<[{ 

up.' Get questions from Ann~ G. (AnH~.Soodpao~re). 
t''11 

Please let's discuss. Thanks." ('.tt '8A 

After the December 10 memorandum of conversatio~ 
g&-o ~~ r 

\t-Jinston Scott (C:Ric!f/t.aa'lion) and Nathan Ferris _ (~--odiiiiQ&'IiiPOr 

called 
<tn 

Charles Thomas for a meeting. _ They asked him to get 
~~3 

a more detailed account of Ms. Garro's story. At this 

meeting;Winston Scott made it clear that th~BI had full 

responsipility for any further investigation in the Oswald 
~'1 - -

case. 



. ~ Charles Thomas' r~eeting \vi th Elena Garro on December 25, 

1965 

Thomas met with Elena again on Decmeber 25, 1965. 

date1 he wrote a memorandum of conversation 

which provided a much more detailed restatement of. Ms. 
<?>'i> 5:" 

Garro's alleged encounter with Lee Harvey Oswald. ~~ 

Elena admitted that she had spokento two men at 

Embassy, "presumably from the Legal Attache's Office." 
w~~~ ' 

· .\r "'7 the 
'.v-'v ~~. 

'\J,J J ..) (~id , WHe: mce:t:!i:~ 0CC"t:u;:.e:439 QR UGve~:Qgr :;a4i ]:%4. See 

(' -------supra! p. Elena said that she did not tell them 

the complete story because "the Embassy officers did not 

give much credence to anything she and Eleni ta said." gls'l 

(~ Nos. Stffi 589~ 7241, Entry #427; p. 92, CIP1 i719.) 

She stated that the party had been at Ruben Duran's 
$~~ 

home. (!bid. ' 
$'ii 

party. ( ibiaa. ), 

She was unclear about the date of the 
.$ h ~ +h~"-~\...,:t 
Vj.t ~ fe\'l days before the Soviet As­

~AJ. \.,...£.611..) jCI 

tronaut, Gagarin, visited Mexico; she thought that this 

would put the party around September 2 or 3, 1963. %~~) 
She believed that the party was on a Monday or Tuesday 

"6'1 ( 
because it was an odd night for a party. (~.) Elena 

could not check her calendar to refresh her memory at 

. f \-:f:h,.:, . . h 1 d . the t1me o ·~ 1nterv1ew because t e ca en ar was ln a 
"6"11- . 

desk that had been stored away. ~.) 



fJ' l;'i 'p . 
;<// .:..- ' 

I .. v 

-~ 
During the conversation;Elena described Oswald 

~, . 

and his companions. ~IbbT.) The man who she thought 
~'\~ 

was Oswald wore a black sweater. fXbi&.) She said he 
nJ q1~ 

"l.vas quiffl "and stared a lot at the floor." (-!!;bid·.) One 

of his companions "was very tall and slender and had 

long blond hair and a rather long protruding chin." 

-("!E&i 61 Th~ther companion was also tall, with short, 

1 . h b \ h . d d" . . h' h . . "1;&;7 lg t rown alr an no lStlnguls_lng c aracterlstlcs. 

(~:b;i8.-.) The three Americans did not dance or mix with 

the other guests.~~.) Elena saw the same three 
,_q~ 

men on the street the next day.. ('Tti!Cl.} 

Elena was certain that Eusebio Azcue, Horacia 

Duran, Silvia Duran, Lydia Duran, Deba Guerrero, General 

Ctark Flores and his mistress, a doctor from Dalinde 

Hospital, a young American couple who were honeymooning 

in Mexico, and several other people were at the party. 1w 

{I~.) She said that Ricardo Guerra, whom she claim~J 

converted Horatio Duran to Communism, arid his wife, 

~~ f}:i:r o Castellanos, were supposed to be at the party 
Y . . qo\ . 

ut dld not attend. (Ibid.) 

Elena alleged that the red-haired man and Emilio 

Carballido were not at the party that Oswald attended 

buf at another party where Carballido and Azcue got 
~\7"L 

a heated argument about President Kennedy. tfl:rtQ"":) 



came to the conclusion that the only solution was to 
~"'" (_K.t..NNt;d.y) 

. ~o'V cyc.'i 
k1ll h1m." (Ibid.) Elena was not clear on whether this 

. q(' 
party was before or. afte.r the party where she met Oswald. 

0 

--· ) EuSebi~cue 
~ occurRi.D, ~. 

+h ;. .s f.,.}'£ v [, \(_ 
stated that~ conversation~ 

Elena reiterated that the. incident at the Cuban 

Embassy,. where she and her daughter shouted ~ssassins," 

etc. at the Embassy employees, occurred on November 23 
"Jo1 

at or about 3:00p.m. (Ibid.) Elena ·and Elenita were 

dr.lcven to the Cuban Embassy by Elena's brother who v1as 
1o¥ 

embarrassed by their behavior. (~d.) This occurred 
.., o"' 

be~ore they had seen .Photographs of Oswald. f.ibtd:) 

Ms. Garro claimed that later in the day she and 

Elenita were visited by 1'1anuel Calvillo 'lrlho ~old them 

that they were in serious danger from the Communists 

and that he would take them to a small hotel, where they 
'}10 

would be safe~for a few days. ~l~i~.) Elena said she 
. -./ . 

trusted and believed Calvillo because he was a knriwn 
~\ \ 

undercover agent for the Mexico Government. ~) 
41'-

He was also a friend of Noe Palomares (the E-Hni15 Ler 1:5f 
J~ ~13 

Immigrat::io•n) and President Gustavo Diaz Ordaz. (Ibich) 



Calvillo also told Elena ~nd her daughter that Silvia 
ql<{ . 

Duran had been arrested. ~erd.) Duran's arrest was 
~+- +""-A-+ *"'""-'L. 'fr) f~\ 

not public information 'en NotJember 23, 1963\ t1' 

Elena could not remember the name of the hotel 

s~ that same day (12/25/65) she took Thomas to the sec­
djl~,. 

tion of Mexico City where she thought it was. (Ibid.) 
~L t-fot-1'\ \/t.r~"'+ 

They found the hotel;:41(~.} Elena said that she as-

sumed that Calvillo had registered them as relatives or 
Frc.f<'- SAN Lvi:S Pc+As·, 

friends~,iieid.) They stayed at the hotel until the fol-

lmving Friday, November 30, 196 3, hardly leaving their 
~I 'I 

rooms. (Ibid.} fBGe Legal Attache Re!5er L, p. f.er 

Elena claimed that while she and Elenita were at 

the. hotel they saw the photos of Oswald and realized 
q "2.-0 

that he had been the man at Ruben Duran's party. ~Ibid.) 

When Cal villa visited them at the hotel; Elena t.old him . \\ h1.r 5 .\-oc-'1 'I w\ ... :: .. c..h ;:>h"t- r-1:.-\,..·h:..J. +o CA\..." o, 
that she wanted to report ~ to the American Embassy. 

, -.2,ft'J I tV~ h . 
Calvill~ d1ssuaded her by ~at1rrg that t e Arner1-

.q l.l 
can Embassy was full of Communists. (Ibid.) Elena stated 

h~<'" \...ou:>~ '77..1 
that when she returned horne, guards were posted outside~ 

vestigation of Elena Garro's allegations.) 

Elena alleged that after she returned home she saw 

her sister, Deba Guerrera, who had independently come to 



approximately two months after the assassination two 

"Communists" personally warned her never to reveal 
''2..'-( 

that she had been to a party with Oswald. ~bi&.) Deba, 

con:sequently, \vould not accompany Elena to the Ameri-

c, 7-f" 
can Embassy to tell her story on November 24, 1964. 

~H:Jid.) 

Elena stated that it was "common knowledge" that 
1-a.c.,~ 

Si~via had been Oswald's mistress. teiA !los. 589 5Q~ 

v~;'Y~41, EMry #427 1 p. gz ciA 11719.) When asked who 

co~ld verify the allegation} she could only remember 
' 111 

on~ person v1ho had told her this. (!bit'!.) Elena claimed 
"'jl~ 

thdt person was Victor Rico Galan, a "pro-Castro jour-
111 

nalist. II rr:bid).) (Vie ~oz Rico GalaiP!: iE! deaa. rne -earn-

"" m~LE!l::! cot1l.a H:ot verify ~qg, Gs.rro~"""'allegala::ion. :3iluia 

the: a!:lega~n. 

Subsequent to December 25, 1965, 

~~.c;:~er 25, 19-95 !"emO:=tli® Elena ~ound her ca-
' . 
I· . . . . 

lendar and ~econstructed the date of the party as 

~!--~ _,.'.. ·~-
' 



late September and not early Septembe NOS. St;O--

""593, ~n 7~1, Entry #427, p. 42, ~A #7...1.2.) vJhen Tho-

mas went to Ferris' office and informed him, Ferris re-

plied that Elena had given the late September date when 

she had originally reported her story at the American 
~';I 

Embassy •. (FBI Report, 9/30/69, pp. 3-4, JFK Doc. No. 

However, Mr. Ferris explained to Thomas that someone \vho 

had been at the twist party had stated that there were no 
., ~ 1_ 

Arilericans there. (~'-I'Mbl':'"l~a~.) Hr. Ferris did not tell Hr. 

Thqmas that Ario Alejandro 

~6.4 inter-vlffiD had provided this information in 1964. ~j) 
Mr. Ferris suggested that it was not 

necessary for Thomas to pursue Elena's allegations since 

he considered the Oswald case closed and had heard all 
q;lf. 

the rumors before. (FBI ROO!rH:ilF* ; ::9.63~''69 t pp. 340<4 1 J:~K 

No.""" 

'--· T\.--..o ............ ~S 
~e St~te Departm@nt forwarded (the same day) a 

h: of the~rt~s Thomas memorandum to the Central In-copy 

telligence Agency's Hexico City Station to aid in t.Re1:L · ...,;-./ 
f::v 

investigation of the John F. Kennedy assassination. 93~ 

On ~he iirst page of the memorandum of conversatio~ 

Winston Scott wrote, "Shouldn't we send to Headquarters?" 

S>omeone respnded, "Of course." (Qo.IA ~h:01s. sso ss;;;, Hx-7241, ....... 

. q~ 
~ry #427, 'fl• 92, Ciflf #4Hl.4 

~ 'j)~ II., l<il.!") •t--,rc€4:' 

~ 

(' t (';; ; ·"'S 
.. 

-. + "" ... .). +.u .. _,\ ... , vf 
.. 

a.. .... .!. 



7 December 27, 1965 Legal Attache Memo to the United States 

Ambassador re Elena Garro 

On December 27, ·1965 Nathan Ferri~ wrote a memo 

to the Ambassador reporting that Ele;na and her daughter 

were interviewed on 17 and 24 November 1964 by the Legal 
~>'16 

Attache's office in Hexico City. (.nere:o to 'the JiiLtbass~or 

f~khc, 147Z"t/65, en=-. #57Sr wx 2..2Ali 

E_!!.j;:.ry 429 1 P• 94, CIA #72i:'":"t The memo recorded that 

Elena and her daughter had furnished information simi-

lar to the informa+~~eported in Thomas' 12/10/65 memo.'1 3 i 

(~Wt~.) The memo further stated, 

"Inquiries conducted at that time (Novem-

ber 1964), hmvever, £.'::tiled to substantiate 

the allegations made by Mrs. Garro de Paz 

and her daughter. In view of the fact that 

Mrs. Garro de Paz' allegations have been pre-

viously checked out without substantiation, 

no further action is being taken concerning 
'T'fd 

her recent repetition of those allegations . 

.(.I..b i.d J 

The Legal Attache forwarded a copy of the memoran-

dum to .q;!t Central Intelligence Agency's Hexico City 

Station; ('!'he Housc 8elec,_ Ce!M'l:ik:Lce has cle~mined 

Lhe topy -was foncardcd prior 
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( 

\. 

I 

J 

.· ··' 
;.;· / ~ 

wJ.aseert 666'Et: superimpo:sed -e iiOLe to Anpe . n-,._J 

~a *"---• a IhJe-1l~aaPtLt s · tt1smi:ssia;' s~~ roe~?" 

(Hem:~ 

,/7"" 

~LJ #429, p. 94, CIA #721.) 'The cable ~'lins5ef: Scott 
• < \... r~t • ..-r<-~ t-~... .... .{-- .., t: .... """'"\ 

: '-"'' · ,.,...., . ., .. -f".•, ,.,,..,.w•s •.f.•1 "' 
wat~tca d1sm1ssed was HEX! Sbrr. (G~f"£a.'; po. ..,.-4 u~~J'W,... 1 

' . d ·-•"'';. [ L :cHA~ .. t:~n.r•...-

A cable written by Anne Goodpasture on Decembe~ 

29, 1965 reporting the Legat interview with Elena and 

the Legat Office's failure to substantiate Elena's story 
1q' 

was sent to Headquarters. ~-<(fM'·t""e,..mrror-fF-rro,..,.m..-fvll-21e:rx,.,....;..i.,...c.,..o.....-tC-1.....,..t"My"""""1L-.o..,.._,.-t.he 

U!fector, 12/29/65, IViEXI 5/41, CIA #575; _ ti'JX 7:241 Entry 

~3~, p.-94, CJA #7~1.) The cable promised to keep 

Headquarters advised if any further information ~ (...J ..... .J 

lJ'ftf 
t.e deve lop-c2-{ :Q:,i<a. ) 

[ - 0/5/64 memo is attached tc the 12/29/65 c..,p,_b\1- • (,b.J: 

~·JX-7241 explained this in a marginal comment, "This 

document by was not in (Oswald's file), but 
11.1-------' 

\vas copied. from (a pr~ject file) and attached to HEXI 

""' 5741, 29 Dec. 65." (<fbitr.') 

A note stapled to this cable by 
1-------...,..J 

tated, 

"I don't know what FBI did in November 1964, but the 

Garros have been talking about this for a long time 
. - ~ "l-""" 

and she is said to· be extremely bright." Anne Goodpasture 



. 2]{( 
- ~--

wrote that the FBI had found Elena's allegations un-

substantiated but that "we will try to confirm or 0 e,"/6 
refute Ms. Garro de Paz's information and follow up ... ~) 

- ~Y? 
l'Jin Scott wrote, "She is also 'nuts. '" ~er"""b-i~d!r.-, (;..Hi~; J. :f1'7t) 

l 
~ CIA ;(nvestigation of u - ... Elena's ~legation that the ~reated 

,X lrlsturbance at_ the 
~'i,:"<:. <?~~ 

gUban imbassy on November 23, 1963 

On February 3, 1966
1

Ann• GQodpasture forwarded 

Thomas' December 25, 1965 memo to the Cuban section at 

the Mexico City Station with an attached note asking 
+4 .[e~~'--
t:hem to check whether Elena was "seen creating such a 

disturbance as they claimed in front of the Cuban Em-
9->'., ~-----------~----------- _.... --- ·--------·--

bassy." frt is apparent that the Nexico City Station ~-s-~ 
. ' 

f!?"P" 
pting to either refute or corroborate some of Elen~_ 

Ga~ro's allegations.) 
I 

··~ I 4 

~I:ft ff'¥ ~ 1. ) 

--- ~-~-- _.,.._ ----
(Note ~~om A:tme GoodpEtstlJXe ...t.o 

Cuban section officer responded, "No bells 

ring with me." Another one wrote, "He neither." The 
q {\ 

. third officer wrote, "No pictures either." H:bid.) 

\ 

J~There·is no indication that(the penetration agents)in q'("l 

-the Cuban Embassyjwere queried about Elena's allegation.(.-) 

~~ lbat there are not pictures is reasonsable since 

Elena claimed that the event happened: 1) on a Saturday 



at 3:00 p.m. when the Cuban Embassy was not normaLly 
. 1.) S'~££ ,5£-C.. ~I o 1U :i]:" 1 A, .3J A BtWl:,~ 

photographically surveilled; and 2) the "disturbance" 
' 

· occurred inside the Cuban compound. HSCA Examination 

of the CIA Cuban Embassy photographic surveillance 
i 1 fC/ 

showed no surveillance on 11/23/63. ('elassifi-ea St~un-

~J of Staff He'V1ew of CU'i nocumest.s;;, usd<ited, p. 3, 

~.) :jL.-~ ~ -fL±, ~ 
~~~ ~~-:P-

. ~-~'..:.~-
q Legal Attache 2/23/66 Memo to the United States 

Regarding Elena. Garro's A.llegations 

Ambassador 

On 2/23/66 the Legal Attache wrote a memo to the 

A.111bassador reporting that. "extensive investigation" 

failed to disclose that Oswald had traveled to Mexico 

prior to September 26, 1963 and that no information had 
..,., I 

developed that would show that he had not been in New 
q:) ;-

Orleans in the early part of that month. (~~~re~lll~o~J~~f~o~m~L-.e~gat 

t..o.-.AHthasgador, 2/23/GG,:::::@>Ii!t #371, \~X /141 Bntry #et55, 

p-. _95, CIA #722.) The memo reiterated that no further 

action was being taken by the FBI 9ecqupe Elena's alle­
/blf .W~rt.~"" i(l.. 

/! gations had not been subsiz&ntiated. ~-) The Legal 

\'! Attache for\varded a copy of this memo to the Central In­

telligence Agency • s Hexico City Station ~'i•he. Haas~ Se-

lect conani t tee Oh Asaa:ssinations has been tma:ble- to 

de.t:enX~ins.-.-wh:en Lire copy was for\Va:rded HL.Q tlte-CIA.) A 
. ~ .. ~~-~ 

marginal corru11ent made b~~ ... E~-~~-~~ ~re next to this 

entry in \V'X-7241 says, "Ho\v can it be ascertained that 



Oswald did not travel to Mexico prior to early Septem-

ber 1963? There must be some basis for Elena's report­
'1 f lr 

ing." (Ibid~·; :referenced to 'f'homas; 12/25)65 memo.) 

lD Legal Attache Memo to Winston Scot~ re Elena's Allega­

tion that She Had Stayed at the Hotel Vermont from the 

Day After the Assassination until November 30, 1963 

On 10/13/66/the Legal Attache wrote a memo to 
w'"-' .:;co-rT 

the'CIA/COS reporting that a reliable confidential in-

formant had reported that the records of the Hotel Ver­
o"'1-

mont disclosed thatv"Elena Paz, housewife from San Luis 

Potosi," had registered at the Hotel Vermont on Novem-
lfS'"1 . 0 . t:t90 

ber 23, 1963. She left on Novembe~~' 1963. (~ 
./ ~---~-.,...-------~---·--··--·· ..... j 

frbm Le9al to W1nston Scott, 10/13)66, CIA NO. 56-«i; 

w~ :Z241 1 HnL~l' #4&6, p. ~ttl, CIA #725; Thomas' 7/13/66 

1The House Select Committee on Assassinations 

determine why the Central Intelli-

and the Federal Bureau of Investigations 

1966 to investigate this aspect of Elena's 

he memo said, "The above individual. may or 
,t .., (. , 

may not be identifical with Elena Garro de Paz. f.ibid.) 
. 'j~.)r\"'~ 0 I ~ 

Charles Thomas' 12/25/65 memo ~raborates Elena~ 

~rro's pr~sefloe It s cd''Ceos, "She 

and her daughter did not personally register at the 



.... 

/ 

She thinks Calvillo registered them as rela-

'' tives or friends of his from San Luis Postosi." ~ 

<i£ Conl:l'e~s-e:Lion by Charles 1'tmmas, 12/25/65, p. 3-t 

~) The entry for the 10/13/66 Legat memo in· 

WX-7241 bore the notation, "This is what Elena claimed 
qc,1 

and no one w'ould believe her." fWMilil"'l!'X'=""i'f,....2~~~lT-,~E;o.,.zT"izt1-r .... y-...!i#~-4W6~i-ii, 

_:IzcAHi ;m 1 * #1?5 ) 

l\ Charles Thomas' September 30, 1969 Letter to State Depart-

ment and Legal Attache's Response 

No further report on Elena's story was 

until 1969 when Charles Thomas was "selected 

.. I J ·ca 2: is a pm;ascGZcc:1 .uhan a• aif:iu;r Is fEB ' '"t!!d 

iilll!i!t:sS, Izau±a!J bee£t ii± et\e g±ade for Cttd maxiznunt poxioo 

·-------------------------------~ -...( 

to a Ai~Ae£ graM~.) At that time, he wrote a memorandum 

to the Secretary of State which included a cover letter 

stating, "Since I was the Embassy Officer in r-1-exico 

who acquired this intelligence information, I feel a re-

sponsibility for seeing it through to its final evalua­
.qe,.) 

tion." (S'Eafe Departmeilt. J5etr.€9i E.r:.am cbarles 'f'ho~ 

'iii.Q I·ljJMamittlgers, S~C'!etary of £~at:e, July 25r·l969) 

Charles Thomas' memorandum stated that "he got no 

reaction from Nathan Ferris and Winston Scott" regarding 



~· 

q c.£. . 
his'. memorandum of December 25, 1965. (i"ti~ 

L~-et:r from Ch arJ:.es l'hdllldS to \iilliaiR Reg-elfs, Seerei!ary 

In addition, Thomas wrote 

that the only person to speak to him about the Decem­
'!"' 1 

ber: 25, 1965 memorandumr Clarence Boonstra ('Bepuly Cirief 

())'iii li iHOes::t:::i'j' I artiNl) told him that been 

in Mexico on the date given for the 

that even when he reiter~ated that Elena had not changed 

her story but rather that she had now given a more ~ J~~~.~~J 

~~~~ account 1 Boonstra stated that the date was wrong 
~ .. , 

and dismissed the entire affair. f!bi~) 

One of the Mexico City Legat Officers, Nathan Ferris, 

in reply to Thomas' letter and memorandum, asserted 

·that yq'h¥'(•"""'Gll:i::o;;: biri'i be~ 
I . 

Thomas' office had been advised by memoranda dated Decem~ 

ber 27, 1965 and February.23, ~966 that since Elena 

Garro's allegations had previously been investigated 

/-_...../.without substantiation, no further action was being taken 
! . 11° 
I concerning her recent repetition of those allegations. 

I z In 



';:_--
~r report, the Legat's Office concluded that either 

the Counselor for Political Affairs did not route the 

menoranda to Charles Thomas or that Thomas did not re­
<11( 

call receiving them. ~bid.; 

Thomas wrote that when he went to Nathan Ferris' 

office to inform him that Elena had found her calendar 

and had reconstructed the date .of the party as late 

September , Ferris replied that Elena had given the 

late September date when she had originally reported 
CJ1 .l. 

her story at the American Embassy. (3ta1::e Depar=tHteAt: 

rof Gta=te, Ju~y 2§ 1 1969.~ Thomas noted that Ferris 

I
~ explained that someone who had been at the party had (~?41 

. --.;_· / /J ~i:N A-{--\-t.~ANC~ .., ::1 

J\ 1J~ -, stated that there had not. been any Americans':' ~brlh.) 
' ;~ ti., ..... 4) 

\-jJ ~wrote that he had assumed that Elena could have clear-

·. ~ ly been mistaken about the identity of the American 

she saw there, but never doubted that she had seen 
141~ 

some Americans. (!:h~) Thomas wrote that Ferris had 

suggested that it was not necessary for Thomas to pursue 

the matter since he considered the Oswald case closed 
.. ~1~ 

and had heard all the rumors before. ~) 
~AC-" t-' f, . 

The Legal ~fj~ reply to Thomas' memo stated 

that Mr. Ferris had not told Thomas that someone who was 

at the party had stated that there had not been any Ameri-
~1~ . 

cans present. ('flfH Reporb, 9/39/69, p. 4, Jl"K Doc. No.· 



. ( 

. .(___ 

'-' 

The Legal Attache's memo asserted that Thomas had 

been told that it_would not be necessary for him to 

pursue the matter any further since Elena's story had 

~~~ 
been investigated previously without being substantiated. 

In addition, the memo stated that Thomas had 

been told that Elena's story was considered a closed 

issue, not that the Oswald case was closed. (~)~~~ 

t::t Hous.e Select Committee on Assassination's Investigation 

of ~lena Garro's Allegations 

The House Select Committee on Assassinations in-

. :\· 

vestigated Elena Garro's story both through file reviews 

and personal interviews. The Committee requested and 

f\ 
;I 

..-i' reviewed the CIA's, FBI's and State Department's files, 

l_' j, ~ .J~; •. ~.ia~J?J Q~ on Elena Garro de Paz 1 Eleni ta Garro de 
tlr /'~------
! I_,/-' Paz, l\lanuel Calvillo, Noe W. Palomares, June Cobb Sharp, 

J-( j'l 
L 

\ 
j 

Victor Rico Galan, Eunice Odio, Sylvia Duran, Lydia 

Duran, Ruben Duran, Betty Serrates, Horatio Duran, Eusebio 

Azcue, and Emilio Carballido. Only the Elena Garro de 

Paz file contained information on her a1legations. Though 

all ~he names listed above played a role in Elena Garro 

de Paz' story, not one of their files included a refer-

ence. to Elena Garro de Paz. 

Furthermore, the House Select Committee on Assassina-

tions requested and reviewed the Central Intelligence 



L------:!lfiles. Once again, not one of the files 

included a mention of Eiena Garr6's allegations. The 

House Select Committee on Assassinations learned that ,,1 
reported to 

CIA Elena's allegation~ The Commit-

tee also learned ""1.-------' was] Manuel Calvillo 

who had hidden Elena Garro'and her daughter in a hotel 
~(0 ), 

the day following the assassination. (~npta., p. 13.) 

He also told Elena that Silvia Duran had been arrested 

%' 
before this fact had become public knowledge. flai~ 

Since a file review vms inconclusive, the Com-

mittee deeided eo arrange<! interviews in Nexico v1ith 'ZJ•<""' j).,,., J 
...... J C:lt> .. :t:. , •• ,.o J . 

Silvia Duran, Lynn Duran, Emilio Carbillido and Betty 

~~~ . . f h Serrates. The Mex1can Government 1n armed t e House 

Select Committee on Assassinations that Elena and Elenita 

~I "j"·-'~arro disappeared in 1968 during the student uprisings 
'L .~~- fJ<I} 

\ ,, /·"- and have never returned to Mexico. The officials stated 
b ,/ J-- , n 

·~I-' - • • q \Jr- that Elena and her daughter mig·ht be ln Spaln. (~ 
lv: . 

M'@1dee City -±'~eedrr~al: ¥lri-Ee tlJ:' Trip l.) The Mexican 
c . 

government reported that Emilio 'Eiarball.ido could not be 
Cj"( ( .. 

found. E~bid.) The others were interviewed between 
Cit'(., 

June l and June 6, 197 8. +HJ"itt:) 

Betty Serrates, Lydia Duran, Ruben Duran and 

Horatio Duran all stated that Elena was not the dancing 



type and therefore did not attend any of the twist 
1~1 

parties at the Duran homes. (Soe!!" Hi$2?1 Irte&-#J::f¥:i.GPf 
~ ' . . 

W£4::'tj a@C£ I MUS; 6"6;'7 0; F 5; Ji?'I~ Hmni!E!'W'i!!i: He e ::; 

H&@A. ~~taffliLii!II te± view· -of~ytlia. rsaz att, 6;'5;'7 8; ~, 6.;. ~ 

Jl96: Qg&;!iiilliilJU-"""ff0. ~'Jhen Sivlia Duran was asked 

if Elena or Elenita Garro ever attended twist parties 

at the Duran homes, she recalled Elena attending one 
AF+W. 

twist party at Ruben's home in 1963~ the Garros 
q-~Y 

returned to Mexico from France. o(::H8CA Staff IH+::ezv"i"€w 

ot" 51Iv1a 1'1'rade Bazan, 5/6/?El, p. ~6, JF:K, Docemtent 

.-Mo. """-t All the Durans denied that Lee Harvey Oswald 

~'&"'' 
had: attended any party at one of their homes. (String 

cites.) 

The Committee next asked the Central Intelligence 

Agency to arrange ~nterviews wi thl---------l (!'-1anue-l 

Calvillo),.__ _____ __, (June Cobb}) alon~ r,;ri th a li!3'E~f 

~·!* sts \vho may have had information related to Lee 
--.:c-:----~- ·------·------------ qc; c.l 

Harvey Oswald's trip to Mexico City. 

The Central Intelligence Agency declined to aid the Com-
~q/ . 

mittee ifk.his aspect of the investigation. ~1/t<)l<i 
6"' 

The Commitee returned to Mexico City and attempted 
i OIU ?p •fo~ I 0 "!j "i 1 "l.. 

/,/to locate June Cobb Sharp and Manuel calvillo\( 0tv(s;~ ""P':r-e-
/ 

\.' 



-zL/7 
- ·~-

. ~The Mexican government told the Commit­

tee that June Cobb Sharp received a tourist 

permit, number 72781, on June 27, 1947 when 

she entered Mexico through Nuevo Lardeo. 

She asked, but was denied, permission to re-

present the magazine, Hodern Mexico. On 

June 21, 1948, she received a courtesy per-

it, number 25556. Furthermore, the Mexi-

can government explained that she disappeared 
,'1? 

in 1954 and never returned to 1-iexico. ('See 

Cf\ The 

that this information is incorrect. [According to Ms. 

Cobb's CIA file/she 

in Mexico from 1961 

worked for the agency as an 
~'14 

through 1966:) (C:t:A=4'd:if55 __ L, · 

asset 

l9 65-, 

Elena also stated that 
/ 

Gtl) . 
Ms. Cobb resided at her home in 1964. (gap£a p. 

I~ 
qTThe Mexican government told the Committee 

that f.1anuel Calvillo did not live at Cuohtemoc 

_. ' 

~ 
~ 
Q 877-S.as the Committee had informed~- 'Fft-e-i-r-·- · '-·-·'~ 

~ 
H agent-in-charge had spoken to the superintendant 

~· at the apartments at which Lamuel Calvillo was 
....... · c·wif ~.<,-:; ,-..1-:t',.~ 07> 
~believed to reside/ 'the superinte-ndent who had 

<:::) 
C:S worked at the apartments for twenty-five years, 

. ~ . .: .. . . 

t_,j· (.-. < '- - -~ ~-

1:-·"'-.P '-' .. ~. ~ 



-/... 

'\-~ 
/~ s~ that no Manuel Calvillo had ever re-

· 3 sided there. When Corruni ttee staffers gave the 
~ 
~ Mexican government Calvillo's pen name, the 

Mexicans gave the same answers. 1~~ 

(-8"ee Prncedu:cal_;~_l:t>3:Le Mexico .City 'fr~) 
'-e J;c..,..-s--··-~,.f~ .. rc. 1) ..... f•SS·l...(+.:l · 

The Committee "i~- eert:a-i-it that !-'lr. Calvillo lived at this 
'--... •....... ···· 

address since it acquired the address from a recent CIA 
i qq"1 

document. (CIP R.gport 1 1976, Mam:wl Calvillo Hle, 

The Committee believes that there is a possibility 
0- "· .s. c. ............ ~ ... -t r c: "tole .r. t.:.d -H-e.. ~A-~\ c.-. 5• 4 .:'1'0'1 ........ ..... 

J ~~----~----~-------
that "t:::i:Pie Henican §OVCFftffient reeeive6 s~aer-e- from t 

Hal l:ntellig8iiCe Agen8o!{ to-refrain from aiding the Com­

f7</ 
mittee with this aspect of its work. (See Procedural Write-uruo 5£c+iol\.) .l£.! 1 } c.':) Bt.LOu....>~ 
up Trip 2 Mexico City.) . 

The Committee made every attempt possible to locate 

Elena. On July 7, 1978 ~Z:ommittee ~telephoned 
-t·,_ 11\)G\PI~r.O \,£l1.r0A\:S 

her publisher; Morkz1 in Mexico City and 'Ssk:-ed about~ 
1'11 

whe:t?eahoo.ts. (.4W8:l S.taff caJAtagt; Re~~l::, 9/"!f7t!>, JFK D.o-

-cument Ntn- 1 QQl..Q) The publisher stated that Hs. Garro 
J.siJ'l 

was living in the Hotel S.A.C.E. in Madrid, Spain. ~is.} 
~<t- - .5. F\.c.f#i. 

The Committee ~If~ telephoned the HotelVin Spain and 

spoke to the manager who told him that Ms. Garro had 
I D" f . 

moved .. ~ -R~) ...fHSCA Staff -eurn::act Repo:ct, 7/7/78-, 
-tL..c.. 

J~~K~D&co~c~arr!tmte~rrrttl~N"o~.--~----·) On July 14, 1978 p Committee 



·;C 

\l~ I 

called her publisher again and was told to con­
/o • ~ 

tact the J.l.1exican Embassy in Madrid, Spain.· HIBCn Olaff 

C~ft~aot Report 7/14/78, JFK Document No 9956) The 

publisher stated that all Elena's payments were sent 

there because she did not even trust her publisher 
tO u} 

with her address. ..(:aJJ I L. ) 

The Committee called the Mexican Embassy 

in Madrid, Spain and spoke to Adolfo Padilla, a Mexican 

employee of the Embassy who stated that when Elena hAJ 

visited the Embassy a couple of weeks before to pick 
"..t... r\ , ... '{ 

\~t.tn-£.0 Ot-5-\-" u ~ 
up <;1 check she "1:oolced financially ~. (IISeA 1St a ff 

<Sie:nlaai! RefilGilliJ»; ~;'31/78, ffl'l< DOCuittent No. ) He 

stated that when he asked Elena her new address she de-

clined to give one, stating that she would return every 
tb<~ r 

fe\v \veeks to pick up checks and mail. (Ibid. t The Com-

mittee gave Padilla a telephone number and a message 
JOO(.. 

asking Elena to telephone the Committee collect. {~bia.4 

On September 5, 1978 Elena Garro called the Com­
. I OC> 1 :Z: T \JV II"\ ;S • 

mittee. When ~'he ·,~g;;££~~xplained that the Com-

mittee wished to talk to her in person and would pay 
-t"b Th~ UN",Jrt.d.. ~-t-~-\-f,. s 

both her daughter's and her travel from Spain~ Ms. Garro 

asked why she should believe the 
fob~ 

claimed to be. ~HSCA Sl:::af£ contact Report, 9/5/78; JFK. 
u... 

~Ctll'lle11 L Mo. The asked Ms. Garro to call 

"IT-
back collect in the next few days vlhen 'be could explain 



::· 

to her when and where she could receive a Comtaittee let-

ter delineating why the Committee wished to interview 
ti:IC' 

her. (Ibid.7 The Committee wrote the·letter and made 

arrangements with the State Department for·a letter to 
( 

be hand-delivered to Elena at the American Embassy in 
/tltO 

Spa,in. (~€! ai!~a:ehee ~t-b?W a 1 s 11 Hf;Cl> SLuf-f ~nt:a&t.. 

On September 7, 1978, Elena Garro called the Commit-

. .... _!!--- I " II 
tee, ~ and asked when the letter would arrive. 

~f'L11JCA ~taff«£Nt.:ast REpOLL, 9/'1/18, Ji'R DOcmnent Mo. 

9-- 6hL-
'1'he Committee Maffe:IT explained that~ could 

.li'IC.K LtP +hi, h::H!:.r 
~e g-etteR on Honday, September 11, 1978 from George 

Phelan, the Counsellor for Consular Affairs at the Ameri­
, ... I ':1. 

can Embassy. ( Ibie!".•) Ms. Garro stated that she would 

get the letter on September 11, 1978 and follow .our 
10 13> 

suggestions. t Ibid-;-) 
' 

Hs. Garro never went to the American Embassy in 

~~£-~. uP . \d · 
Spain to ~ the Comnu ttee' s letter. ~t..i~l~3-f'C~A~3~ta::=rf£'"'ff~C..,dr"''lni'I"L"'!"di'I""Ct 

Report:, 9/15/7 B 1 JFK Docore:eRt 11o The Committee, 

hoping she would pick up the letter before her flight 

daie, proceeded to purchaseair tickets for bothElena 
/dl s-· 

and her daughter. (IH5G.P !Staff G8fttsa0i! Report, ~7121"1'8, 

.J-FlC rmcaments JiJo .) 
(?IC 1<:. vf 

Elena did not ~ the tickets at 
1 o II. 

the airport. 4-H'SCn Staff Contact -!{e6o<t?t, 9/15/:fl-8, Cff"K 
· · ,_ b!.!.tv A8h:. tc .ft!.'hf"I\J 

~JD~~~~~~~~t~L-~~2~,~~~---.~) The Committee was notvcontact~ 



W!Trt' 
~ Ns. de Paz again. 

c. \-l.flo.("\i,.!, 

The Committee also investigated whethervThomas' 

"selection out" was related to the Oswald case. After 

intervie\ving his widow, Ms. Cynthia Thomas, the Comrni ttee 
( .. 11 

has concluded that his dismissal was unrelated. {~ 

Staff Inle:rv~vJ bf cynthia ':l?ac~au;; 7 I p • I JFK 

I(oc mner;t ~lo 

In sum, the House Select Committee on Assassinations 

has. not been able to confirm the evidence that would 

indicate that Lee Harvey Oswald, on one night while he 

was. in Hexico, attended a "tw:!.st party" at the home 

Jof Ruben Duran Navarro, the brother-in-law of Silvia 

Duran. In addition, the House Select Committee on Assas-

sinations has been unable to confirm the allegation 

that Lee Harvey Oswald travelled while in Mexico City 

with "two beatnik-looking boys." A IA-r~t:. PA<L.-1- e>~ -t\-...~ 
• eo~nfh.;t-h: .. £.'.:> A-++~{Ylp+s to 11\JVt:...:S+tc~{t·-tl: +hi.:S:~ ISSU'f-5 kA-.:5 f¥'1:..--t­

(v)+L._ Frus+r~+•oN. 

D. ~scar Contreras...;,..;LAr+i~ut... 

On March 16, 1967, B. J. Ruyle, the American Consul 

in Tampico, reported to the American Embassy that .he 

had spoken to a reporter wh allegedly had met Lee Har-

vey Oswald_at National Autonomous University of Mexico 
I 6 I 'i . { ol '} 

city ~N M.f1 · in 19 6 3 . J..~;Bm'tt!'!"e""''t-TM. c~am-,ui"""'''E'!"!t'!T!ttbb'a~s~s:"'l:yr-'!mn~c"eomiLT"LLL-ltt"!'t g~.ij':l?l.tie~ibo-sa=-.....-

~Yffl L><t 4 3 57 8 I F". lHJ, CIP #74F7} "'-$:tre~~-~~~--~hat he had 

~ ----------\vith Oswald,ithe reportef!l)had 
\.._, ~E 

___________________ _,.,.. only a fleeting contact 



.I 

~~ r claimed to knm.>f'lonly about Lee Harvey Oswald's desire 

to travel to Cuba and the Embassy's unwillingness to 

grant him a visa. {:fbi~) When B •. J. Ruyle asked the 

reporter for permission to cable the story to the ll.meri-
' 

can·Embassy, the reporter declined stating that he 
(,."l.l 

feared losing his job. Subsequent to the assas-

sination, the reporter had told his editor about hi~ 

contact with Lee Harvey Oswal~, who had advised him not 
lo:i l"L 

to report it. (~Qid.) The reporter granted B. J. Ruyle 

permiss~n to cable the story to the P...merican Embassy 

when Ruyle promised that it would be handled \vith the 
;~ 1.) 

strictest confidence. (Ierd.) Ruyle wrote that he 

thought the reporter was genuinely concerned about his 
. ,..a,i 

job. (-H:Jid":") 

A letter from B. J. Ruyle to the State Department 

da~ed May 11, 1967 provided additional detai!s of the 
tol 'I 

reporter • s story . (,.L":<eS"'tF"f:r=<:ie:Yt.....,tr.orr-t..:WI'l':en:s~lt<e!'!S'O'y--rnr.-n~o~w...:fl..,e-s~1 --FCq.hrii-fe""f~g f 
! 

Mexican political a:r:tairs, Officeof Heniean Mfai:bs, 

Bepartmest ef-..St;;atQ from ·g. J. Rtl}de, AI!letican consal, 

Tampjco,.S/11/67;.\oJX 7241 entry #597, p. 114, CIA #74-3::-1 

. The reporter alleged that he and some fellow students 

had met Lee Harvey Os1.vald as they exited the Cineclub at 
~ 

the Escuela de Filosofia (School of Philosophy) at the 
fO l4-

National Autonomous University of I'1exico. -€Ibid .-+ Oswald 



., 

told the group that he had gone to the National Autono-

mous University of Mexico looking for pro-Castro stu:-

dents who might help him persuade the Cuban Embassy to 
jul. 7 

grant him a visa. (Ibbtt.) Oswald claimed that he was 

from California and was a member of a pro-Castro group 
I~>LV 

in New Orleans. ("l:Lid.+ Oswald remained with the stu-

dents the rest of that day and evening; as well as the 
tol' 

following day. r!bid~ The reporter described Oswald 

as a strange and introverted individual who spoke very 
/O:JD 

little Spanish. (±bieh) 

Bt'lr-------'"'1'· -£he State Department forvmrded 

a copy of Ruyli's letter to the Central Intelligence 
us l 

Agency. (""i'he cunnni t te2 could no L de Ler:rttine efhen t:he 

.State Qgpartme;qt. fgnmrded the letter to Llie C:H\..) On 

June 14, 1967
1
CIA Headquarters sent the Mexico City 

IOYl, 

Station a copy of Ruyle's letter to Bowles. f-Dispatch 

~ 7 2 41 Efi t 1 y # 616 , p . 117 , CIA ~~ 7 4 41 

considered Ruyle's report "the first piece of substantive 

info about Oswald's sojourn in Mexico" since the assas-
1 0 ~11! 

sination. +Ibid.) Consequently, Headquarters cabled 

that though t .understood the source's re~ctance to 

become involved "the fact remains that this info cannot 
,o3"1 · 

continue to be withheld or concealed." {Ibicl-.) Head-

quarters instructed the Mexico City Station to elicit 
,;;;~) 

the identity of the source from Ruyle. In addition, 



·"'. 

Headquarters asked the Mexico City Station to bear in 

mind, while interviewing Ruyle's source, that Lee Harvey 
. tel G. · 

Os\-lald was a ~mosexual. {Ibid-:) The final sentence of 

the dispatch, "It is our hope that the facts obtained 

through these interviews will help to confirm that 

several of Garrison's allegations about involvement of 
/0 J 1 

anti-Castro Cubans, the CIA, etc. are false," (Ibid...) 

explained the Central Intelligence Agency's motives 

for pur~ing the story. 

On June 29, 1967, the Mexico City Station cabled · 

Headquarters that a station officer had gone to Tampico 

lo3Y 
where he had interviewed Ruyle's source, Oscar Contreras. 

Waele from Mexico City to the Director, MEXI 1950, 6~9-,( 
-1/..c. c,.l:,/-<. 

,;?~=- \~n""""*!! 11-enLLy-#a622, p. l:i8, CIA #145) 'flre cab-~ re-

' r ~ ,/c:.", ,o '' 
ported that Contreras was a reporte~ for ~ {a news-

paper, The Sun) in Tampico; was circn 30 years old; 

married;with three children; studied law at the National 

Autonomous University of Mexico (UNAM) from 1960 to 

1964; belonged to a pro-Castro group at UNM1; ·\!las per-

secuted by the Mexican police for this affiliation and 
r<>'l • ( lo'-(o) 

moved to Ta_Il_lp_ico. i::() e~-~-~I2_e th~ ___ pe~s_E_:!<::_tlti:C? . t€able :fJ;;om 

Mexico City to the--Birector, fJIEXI 1950, 6729"167; \\IX 72-41, 

en-try i-622, p. l-J-8, #74-5.) 

Contreras told the Mexico City Station official 
1oul 

that he and four other individuals (1i~hetr Cont:r er u.s Ne:-5 



/ L,--:5 
- \§i--_ 

~ !ilan§"CI 3hls family.) had met Osvvald as they exited a 

roundtable discussion held at the School of Philosophy 
too.l). 

at .UNA..M. (Cable from Hexico City to Director, HEXI 1950, 

6/29/67; _. 7241, entry # 622, p. 118, CIA #74S) Contre-

ras stated that Os\vald had made inquires on the UNAM 

campus about pro-Cuban groups and had been directed to 
. , ....... } 

his group. ~ti~b~!~a-.) Contreras reported that though the 

group initially mistrusted Oswald fearing he was a "CIA 

provocation," they allowed OS'I . .;rald to remain with them 

'"""'~ 
that day and night and part of the following day. fibid.) 

Contreras noted that Oswald never mentioned assassination 
/U"(' 

but kept emphasizing that he had to get to Cuba. ~±bid.) 

In adii~ion, Oswald had exhibi~ed no homosexual tenden­
,o!Jl. 

cies while he was with the group. ~.) 

·On July 4, 1967, Headquarters cabled the Mexico 

City Station that Contreras' story should be explored 

to the fullest even though he might have fabricated it.~¥7 

. . . . 

(~ble f!!!Offi t.ho _D;i rector to Mexj co Ci t.¥--,__d.J4,/67, Q.IR 

~'2~ i -\i~X 1'2'41, Entry 6 2e, -p .- ll~, CIA #."-+46) Headquarters 

"- ~~ 
suggested that the FBI handle~ the story. trbi:'tl.) The 

following day, July 5, 1967, the Mexico City Station 



. ' 

cabled that it preferred turning Contreras' case over 
/0 f"j· 

to the Mexican authorities and to the F.B.I. ~e 

.fr::,om Hexico Cit.y to the Elirector, 7/5/67, MEXI fg=gl; 
. . ! t? 

~vX 7241, Entry. 62]-.,- p l-:J.-g-;;=eiK9:7'li6=:-i --..Hea.·~ers t'/Y• 
<· . . . I 

~..::f-K"rrr.) I 
I 

~lmd.ng d<iiy, JHly s, 1967, 'the !<1:exico City"""'&ta_: 

Lion t:abled +:hat :it preferred tnrning Contreras' ca:e>e 

over to the Mexican e.uthcn;i-t.ies and the F.B.I. ""tCable 

from Mexico City te tJ.ote t;)iilii"QQJ;,Q#, 7;'5;<67 1 J:ViEXI ~; 

~241, Entry 627, p. 119, CIA #74-Q.) The same day, 

the Chief of Station informed the Legat of Contreras' 

story, but asked him not to take 
-~tl./' _; 

-piev±uasly consulting the ~1exico 

any action without 
/u j') 

City Station. (,~enm 

.~ LegaL, 7/5/61 from Chief of Station; wx 72Xl, entry 

o28, p. 119, c~746.) 

On July 10, 1967, wrote 
~----------------------------7 

a memo delineating the results of a .£1.1exican government 
fl>:; i 

review of Oscar Contreras' file. (M...,.W"r-+-rt"'Jcm-i 

..-
r 

~. 

:.)! 

~ ~'~ According to the memo, a lone Oscar Contreras 

appeared in the UNAM la"lv school records, Oscar Contreras 

b.,,.... . . . l . tof7.. 
Lartigue, ~ 2/14/39 in Ciudad V1ctor1a, Tamau 1nas. 

( hJ'R£.) The memo also report.ed that a nei-vspaper article 

appearing in "Excelsior" listed an Oscar Contreras as· 

a signer of a protest for the Bloque Estudiantil Revolu-
ro {} ,ot'f 

cionario which had been formed mid-1961. (Ibid.) (The 

-~-· 



1
_ z-s_--7 

- '-g-8- -

a~esus _............_ 
The memo speculated that Contreras probably 

~igned the protest as a front man to protect the real 
1o>L 

leaders of the group. (Ihi~.) The Mexico City' station 

called the information to Headquarters the following 
to ~l. 

day , June 11 , 19 6 9 . ( ~-&-E.a-t:-ef~~e-m~tei'~i!G--G.;b.t.l,T to 

PirectoPJ HMM~-4-9+ 1 7/il/67; WX /2211, Etrtry #6-3-i, p. 
' .. J 

Ul 1 CIA #74-th:-o-) 

les, 

jaS7 




